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ABSTRAK 

 

Peran Guru Pendidikan Agama Islam Dalam  Membentuk Profil Pelajar 

Pancasila (Studi Komparatif Antara Sekolah Penggerak Dan Non-

Penggerak) 

 

Intan Indriawati 

NIM : 2286030026 

 

Fokus masalah pada penelitian ini  adalah peran guru pendidikan agama 

Islam dalam membentuk profil pelajar pancasila. Guru pendidikan agama Islam 

sudah berkewajiban membentuk profil pelajar pancasila, karena nilai-nilai yang 

terkandung didalamnya sesuai dengan nilai-nilai keIslaman.  Namun, tidak semua 

siswa memiliki indikator profil pelajar pancasila tersebut. Oleh karena itu, 

penelitian ini menekankan tentang bagaimana peran guru PAI dalam membentuk 

dan menguatkan profil pelajar pancasila kepada peserta didik serta peneliti ingin 

mengetahui apakah metode yang digunakan oleh guru PAI di sekolah penggerak 

sama atau tidak dengan metode yang digunakan oleh guru PAI di sekolah non 

penggerak. Tujuan penelitian ini adalah untuk menjelaskan  peran guru PAI, 

dampak status sekolah penggerak dan non-sekolah penggerak, dan tantangan dan 

peluang yang dihadapi guru Pendidikan Agama Islam dalam membentuk profil 

pelajar Pancasila di Sekolah Penggerak dan non-sekolah Penggerak. Penelitian ini 

menggunakan penelitian kualitatif dengan pendekatan komparatif. Teknik 

pengumpulan data wawancara, observasi dan kuesioner. Dengan menggunakan 

analisis dokumen, komparatif dan deskriptif. Berdasarkan temuan penelitian, Peran 

guru PAI dalam pembentukan Profil pelajar Pancasila di sekolah adalah 

memberikan ilmu pengetahuan, menjadi teladan, memadukan materi pembelajaran 

PAI dengan Profil Pelajar Pancasila. Status sekolah penggerak dan sekolah non- 

penggerak berdampak pada peran guru PAI dalam pembentukan Profil pelajar 

Pancasila. Guru Pendidikan Agama Islam menghadapi tantangan dalam membentuk 

profil peserta didik Pancasila di Sekolah penggerak dan Non sekolah penggerak, 

antara lain konteks multikultural, perbedaan penafsiran, keterbatasan sumber daya, 

dan keterbatasan waktu. Namun, mereka juga memiliki peluang, termasuk integrasi 

kurikulum, pembentukan karakter, dan kolaborasi antar mata pelajaran. 

 

Kata Kunci : Peran Guru PAI, Profil Pelajar Pancasila, Sekolah Penggerak. 
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ABSTRACT 

 

The Role of Islamic Religious Education Teachers in Forming 

Pancasila Student Profiles (Comparative Study Between Driving and 

Non-Motivating Schools) 

 

Intan Indriawati 

NIM : 2286030026 

 

The focus of the problem in this research is the role of Islamic religious education 

teachers in forming the profile of Pancasila students. Islamic religious education 

teachers are obliged to form a Pancasila student profile, because the values 

contained therein are in accordance with Islamic values. However, not all 

students have the Pancasila student profile indicators. Therefore, this research 

emphasizes the role of Islamic religious education teachers in forming and 

strengthening the student profile of Pancasila among students and researchers 

want to know whether the methods used by Islamic religious education teachers in 

driving schools are the same or not as the methods used by education teachers. 

Islamic religion in non-motivated schools. The aim of this research is to explain 

the role of PAI teachers, the impact of the status of driving schools and non-

moving schools, and the challenges and opportunities faced by Islamic Religious 

Education teachers in forming the profile of Pancasila students in Driving 

Schools and non-moving schools. This research uses qualitative research with a 

comparative approach. Data collection techniques are interviews, observations 

and questionnaires. By using document analysis, comparative and descriptive. 

Based on research findings, the role of PAI teachers in forming the Pancasila 

student profile in schools is to provide knowledge, be a role model, and combine 

PAI learning material with the Pancasila Student Profile. The status of driving 

schools and non-moving schools has an impact on the role of PAI teachers in 

forming the Pancasila student profile. Islamic Religious Education Teachers face 

challenges in forming the profile of Pancasila students in driving schools and 

non-moving schools, including multicultural contexts, differences in 

interpretation, limited resources and limited time. However, they also have 

opportunities, including curriculum integration, character building, and 

collaboration between subjects. 

 

Keywords: Role of PAI Teachers, Pancasila Student Profile, Driving 

School 
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 خلاصت

 

دراست مقارنت بين مدارس )دور معلمي التربيت الدينيت الإسلاميت في تشكيل ملامح طلاب البانشاسيلا 

 (تعليم القيادة والمدارس غير المحفزة

 

Intan Indriawati 

NIM. 2286030026 

 

ٔرزشكز يشكهخ ْزا انجحث عهٗ دٔس يعهًٙ انزشثٛخ انذُٚٛخ الإصلَيٛخ فٙ رشكٛم صٕسح انطلَة عٍ 

انقٛى ٚطُهت يٍ يعهًٙ انزشثٛخ انذُٚٛخ الإصلَيٛخ إَشبء يهفبد رعشٚف نهطلَة فٙ ثبَكبصٛلَ، لأٌ  .انجبَشبصٛلَ

 .ٔيع رنك، نٛش نذٖ جًٛع انطلَة يؤششاد نًهف رعشٚف انطبنت .انٕاسدح فٛٓب رزٕافق يع انقٛى الإصلَيٛخ

ٔنزنك ٚؤكذ ْزا انجحث عهٗ دٔس يعهًٙ انزشثٛخ انذُٚٛخ الإصلَيٛخ فٙ خهق ٔرحضٍٛ صٕسح انجبَشبصٛلَ نذٖ 

ذيٓب يعهًٕ انزشثٛخ انذُٚٛخ الإصلَيٛخ فٙ انطلَة، ٔٚشٚذ انجبحثٌٕ يعشفخ يب إرا كبَذ الأصبنٛت انزٙ ٚضزخ

يذاسس رعهٛى انقٛبدح ْٙ َفش الأصبنٛت انزٙ ٚضزخذيٓب يعهًٙ انزشثٛخ انذُٚٛخ الإصلَيٛخ يذسصٍٛ انزعهٛى فٙ 

يذسصٕ انزشثٛخ انذُٚٛخ الإصلَيٛخ فٙ انًذاسس غٛش  .يذسس انزشثٛخ انذُٚٛخ الإصلَيٛخ .يذسصخ انقٛبدح

 .يزحًضٍٛ

انجحث ْٕ ششح دٔس يعهًٙ انزشثٛخ انذُٚٛخ الإصلَيٛخ، ٔرأثٛش ٔضع يذاسس رعهٛى انٓذف يٍ ْزا 

انقٛبدح ٔانًذاسس غٛش انًزحشكخ، ٔانزحذٚبد ٔانفشص انزٙ ٕٚاجٓٓب يعهًٕ انزشثٛخ انذُٚٛخ الإصلَيٛخ فٙ 

خ يذاسس غٛش يزحشك .ركٍٕٚ صٕسح طلَة ثبَكبصٛلَ فٙ يذاسس رعهٛى انقٛبدح ٔانًذاسس غٛش انًزُقهخ

رقُٛبد جًع انجٛبَبد ْٙ انًقبثلَد ٔانًلَحظبد  .ٚضزخذو ْزا انجحث انجحث انُٕعٙ يع انُٓج انًقبسٌ

ثُبءً عهٗ َزبئج انجحث، فئٌ دٔس يعهًٙ انزشثٛخ  .ثبصزخذاو رحهٛم انٕثبئق ٔانًقبسَخ ٔانٕصفٛخ .ٔالَصزجٛبَبد

سس ْٕ رٕفٛش انًعشفخ، ٔأٌ ٚكَٕٕا انذُٚٛخ الإصلَيٛخ فٙ رشكٛم يهف رعشٚف طلَة ثبَكبصٛلَ فٙ انًذا

 .ًَٕرجًب ٚحززٖ ثّ، ٔانجًع ثٍٛ انًٕاد انزعهًٛٛخ نهزشثٛخ انذُٚٛخ الإصلَيٛخ يع يهف رعشٚف طلَة ثبَكبصٛلَ

إٌ ٔضع يذاسس انقٛبدح ٔانًذاسس غٛش انًزُقهخ نّ رأثٛش عهٗ دٔس يعهًٙ انزشثٛخ انذُٚٛخ الإصلَيٛخ فٙ 

اجّ يعهًٕ انزشثٛخ انذُٚٛخ الإصلَيٛخ رحذٚبد فٙ رشكٛم صٕسح طلَة ٕٚ .رشكٛم يهف طلَة ثبَكبصٛلَ

ثبَكبصٛلَ فٙ يذاسس انقٛبدح ٔانًذاسس غٛش انًزُقهخ، ثًب فٙ رنك انضٛبقبد انًزعذدح انثقبفبد، ٔالَخزلَفبد 

بْج ٔيع رنك، نذٚٓى أٚضًب فشص، ثًب فٙ رنك ركبيم انًُ .فٙ انزفضٛش، ٔانًٕاسد انًحذٔدح ٔانٕقذ انًحذٔد

 انًزغٛشٍٚ..انذساصٛخ، ٔثُبء انشخصٛخ، ٔانزعبٌٔ ثٍٛ انًٕاد انذساصٛخ

 

دٔس يعهًٙ انزشثٛخ انذُٚٛخ الإصلَيٛخ، يهفبد رعشٚف طلَة ثبَكبصٛلَ، يذاسس رعهٛى : الكلماث المفتاحيت

 انقٛبدح
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